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Kontrola państwowa, nad ,mlekiem .. 
Sprawa mleka zaprząta dzisiaj umysły sfer społecznych i rządowych 

we wszystkich państWJl,ch c.ałego świata. Ludzkość zrozumiała, te musi 
otoczyć większą opieką ten najprostszy, a jednocześnie najszlachetnieiszy 
i najwięcej posiadający wartości pokarm. 

Ponieważ zaś jest to najpopularniejszy środek żywności, a zarazem' 
ogromnie wrażliwy na wszelkie chorobotwórcze zarazki, tak, że niosąc 
zdrowie w darze ludzkości możer6wnież być siewcą śmierci, - uderzono 
wszędzie na alarm w kierunku kontroli sanitarnej mleka. 

Kontrola ta w mniejszym lub większym stopniu (u nas, niestety, w 
stopniu znikomym) jest dokonywana przeważnie w sprzedaży mleka. Spo
strzeżono się jednak, że to zbyt późny moment, a ponadto niedostateczn~ 
jest taka kontrola, bo mleko nawet nie zafałszowane może mieć w sobie 
zarazki chorobotwórcze, których zródłeln są choroby bydła, brak czystości 
na t;niejscu produkcji, epidemja wśród obsługi w oborze i t. p. 

Biorąc powyższe pod uwagę, rząd' francuski postanowił wprowadzić 
kontrolę przy produkcji mleka. W państwie' jednak o rozproszkowanym 
typie jednostek gospodarczych przy dominujących tendencjach indywidu
alistycznych nie można mówić'o wprowadzeniu priymusu w kontroli' bez 
należytego przygotowania. Taki~tn"przygotowaniem ma być kontrola fa-
kultatywna. , ,J. , " " 

Francuskie ministerstwo rolnictwa 'rozesłało niedawno okólnik do 
wszystkich prefektów treści następującej:' 

. K~żdy h(\~owca,; ~hcący ~ieć dla mlE(ka swoj ej pl'od~cji . ~ak k~ .. 
troh . panstwowe}, pOWInien złozyć' na ręce 'prefekta odpowiednie podanie 
i wpłacić do kasy departamentalnej 'określoną kwotę w stosunku do, ilośCi 
bydła na koszty opłacenia służ~y kontrolnej. Jeżeli po zamknięciu roku 
koszty przewyzszą' wpłaconą kwotę, hodowca obowiązany jest uzupełnić 
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stwierdzoną różnicę. Jeżeli zaś koszty te będą niższe!. nadwyżka może 
być zwrócona lub p~zeniesiona na rachunek roku następnego. .' 

Podanie rozpatruje dyrekcja.' weterynaryjna departamentu i po wi
zytacji danego warsztatu rolnego przekazuje podanie z odpowiednią opinją 
do rady departamentalnej dla sprawy higjeny. Dodatnia opinja t~j" ... .ady 
decyduje o przyjęciu danego przedsiębiorstwa pod kontrolę państwową. 
Właściciel obowiązany jest przedstawić świadectwo weterynaryjne i le
karskie o zdrowotności inwentarza i' personelu. Zastosowanie kontroli pań
stwowej upoważnia do używania etykietki "Lait provenant d'une etable 
placee sous le contróle officiel". 

Kontrola personelu i inwentarza powinna być przeprowadzana przy
najmniej raz na miesiąc przez weterynarza i lekarza z wyboru zaintereso
wanego, ale zatwierdzonych przez prefekta. Przedstawiciele urzędu we
terynaryjnego, urzędu walki z lichwą i urzędu do spraw higjeny mają pra
wo czynić inspekcję gospodarstw stosownie do swego uznania" udzielać 
wskazówek i rad, do których producent obowiązany jest stosować się. 

Mleko po udoju musi być natychmiast chłodzone, pomieszczone w 
naczyniach transportowych i zapieczętowane. Operacja ta musi dać gwa
rancję zupełnej czystości. , Przywilej używania cytowanej etykiety pań
stwowej może być odebrany, o ile producent nie przestrzega wskazówek i 
przepisów. Bezprawne używanie etykietki podlega surowym karom, nie
tylko co się tyczy producentów, ,ale i wszelkiego typu pośredników. 

Hodowca, poddający się kontroli państwowej, może oznaczyć na 
swój towar cenę wyższą ponad ustaloną dla mleka zwykłego. 

Powyższe zarządzenie zostało już praktycznie zastosowane na fer
mach, należących do miasta Paryża. ' Ludność rozkupuje chciwie mleko 
takie i mimo wyższej ceny nie narzeka na drożyznę, 00 rozumie doskonale, 
że zdrowie jest jeszcze droższe. Jotega. 

Z komitetu rozbądowy: miasta .. 
22 ub, m~ odbyło się posiedzenie Komitetu Rozbudowy Miasta, po

święcone w głównej mierze sprawie podziału kredytów kontyngentowych 
na r. 1929, które - jak sądzić należy z dotychczasowych oświadczeń władz 
miarodajnych - nie przewyższą sumy roku poprzedniego, t. j. 6,745,000,
złotych, Jest to, oczywiście suma zupełnie niewspółmierna z potrzebami 
budowlanemi Łodzi, zwłaszcza, gdy zważymy, że na potrzeby tego rodzaju 

, sama tylko gmina miejska potrzebuje w czasie najbliższym ok. 19 miljo
nów zł., nie mówiąc o kooperatywach i przedsiębiorcach prywatnych. 

Ożywionym obradom przewodniczyli kolejno pp. prezydent Ziemię
cki i ławnik Izdebski. 

Przed przystąpieniem do obrad nad sprawami kontyngentu p, r. Pot
kański w imieniu komisji fachowej złożył sprawozdanie z lustracji będące
go w toku budowy osiedla robotniczego na Karolewie przy ul. Wileńskiej. 
Ze sprawozdania tego, wynika, że, szereg budynków tego osiedla ; uż obecnie 
znajdują się w stanie, grożącym rozsypaniem względnie zawaleniem. 
W odpowiedzi p. ławnik Izdebski stwierdził, iż dotychczasowe sprawozda
nia Inspekcji budowlanej nie ustalają tak groźnego stanu wspomnianych 
budowli. Ze względu jednak na sprawozdanie Komisji Fachowe; miejska 
lnspekcj a Budowlan~ dokona ponownie szczegółowego zbadania' całego 
osiedla i ławnik Izdebski' na: następnem posiedzeniu przedłoży Komit~towi 
Rązbudowy odpowiednie wnioski. 
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Następnie, wśród komunikatów odczytano pismo Banku' Gospodar
stwa Krajowego z zawiadomieniem, że z sumy niewyzyskanych przez Spół
dzielnił{ drużyn konduktorskich kredytów w wysokości 271.000 tys. Bank 
Gospodąrstwa Krajowego przyznał dodatkowo: Spółdzielni Urzędników 
WojewódZkich - 151'.000 zł. i gminie m. Łodzi -- 120.000 zł. 

W dalszym toku obrad Komitet Rozbudowy przystąpił do podziału 
przewidywanych na r. 1929 kredytów kontYIlgentowych. Zgodnie z zasad
czerni uchwałami plenum Komitetu, powziętemi na' poprzedniem posiedze
niu, komisja fachowa opracowała lisŁę, kwalifikującą petentów do poży
czek budowlanych, z określeniem proponowanej wysokości tych pożyczek. 
Uwzględnione zostały tylko sumy niezbędne na wykończenie rozpoczętych 
już budowli i to w tych jedynie wypadkach, gdy korzystano już poprzednio 
w całości lub w części z pożyczek kontyngentowych. Listę tę Komitet za~ 
twierdził po szczegółowem rozpatrzeniu wszystkich pozycyj i wprowadze
niu sząregu skreśleń. Na wniosek komisji fachowej Komitet Rozbudowy 
uchwalił zwrócić się do Banku Gospodarstwa Kra j owego o dokonanie ze
stawienia wszystkich sum, pozostałych z kontyngentu zeszłorocznego, aby 
z tych su~ oraz ew. z dotacyj dodatkowych można było udzielić pożyczek 
i tym kategorjom petentów, którzy nie mogą w obecnych warunkach 
otrzymać pożyczek z kontyngentu. 

Po ostatecznem zaakceptowaniu listy, przedłożonej przez komisję 
fachową, ogólna suma proponowanych B.G. Kr., do udzielenia pożyczek 
(nie licząc gminy miejskiej) wynosi zł. 2.184.000. - Z tego dla Spółdzielni 
budowlanych przeznaczono zł. 979.000. Ponieważ, jak wspomniano wyżej, 
kontyngent budowlany na r: 1929 nie przeniesie prawdopodobnie sumy 7 
miljonów złotych, przeto dla gminy miejskiej pozostałoby zaledwie ok. zł. 
4,5 milj. Wobec szczupłości sum kontyngelłtówych i wypływających stąd 
ograniczeń, którym się poddać musi nawet I!mina miejska, dalsze podania 
o pożyczki z kredytów kontyngentowych nie mogą mieć widoków na 
uwzględnienie aż do czasu ukończenia budowy miejskiej kolonji na Pole-
siu Konstantynowskiem. / 

Po załatwieniu spraw, będących na porządku dziennym, Komitet 
Rozbudowy postanowił na wniosek p. ławnika Izdebskiego, aby ·oprócz su
my 4.500.000.-!.... następne przydziały kontyngentowe na r. 1.9?9 i 1930 
przydzielone były wyłącznie gminie. 

PROTOKOL 
1 (III sesji) posiedzenia Rady Miejskiej. 

Łódź, ą,.a 17 stycznia 1929 r. 
Komplet radnych 74. Komplet członków Magistratu 11. 
Oh~nych radnych 57. Obecnych członków Magistratu 9. 

, Posiedzenie otworzył o godz. 20 min. 20 Prezes Rady Miejskiej, 
inż. J. Holcgreber, w obecności quorum Rady (66 członków) zaprosiwszy 
do stołu ·prezydjalnego radnych-sekretarzy A. Cyrańskiego i J. Golańskie

. go oraz Dyrektora Biura Rady Miejskiej, P. Rundo, do prowadzenia pro-
tokółu. . 

Przyjęło do wiadomości: 

1. Krótkie zapytania wzgl. odpo~iedzi: 
a) ·r .. inż. Wojewódzkiego: Od szeregu lat samorząd. łódzki w cią~u 

zimy udziela pomocy żywnościowej i opałowej ludności m. Łodzi. 
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W.tym roku o tern słys~eliśmy z prasy, ale faktycznej pomocy do
tąd niema. Zapytuję Magistrat, czy rzeczywiście ta akcja' będzie 
miała miejsce, bo jesteśmy obecnie w okresie osŁtej zimY4 T o jest 
jedno pytanie. 

A dr~gie pytanie jest takie. W ostatnich czaśł..~h .J.. wiemy 
O katastrofach budowlanych w naszem mieście. W prasie były 
wiadomości, jakoby ludność, eksmitowana·z jednego z domów, sta
wiała opór, bo' w nieodpowiednie miejsce chciano ją przenieść. 
·Zapytuję,· czy to jest prawdą. A następnie czy Magistrat jest przygo
towany na przyjęcie eksmitowanych z innych domów. 

h) odpowiedź prez_ Ziemięckiego, w imieniu Magistratu: Proszę pa
nów, jeśli chodzi O pomoc żywnościową i opałową dla bezrobot
nych, to obecnie tak sarno, jak w latach póprzednich, kiedy zbliżał 
się sezon zimowy, Magistrat zajął się tern. Jednak napotkaliśmy 

. na różne trudności, I bo musieliśmy mieć decyzję nietylko . naszą, 
ale i ze strony Ministerstw~ ze strony rządu" albowiem w latach 
ubiegłych i obecnego roku akcja ta była prowadzona częściowo 
przez rząd z funduszów rządowych, a częściowo pI:zez miasto z fun
duszów miejskich: mianowicie pomoc żywnościową dawano z jun
duszów przeznaczonych na to przez; rząd, pomoc zaś opałową z fun-

-duszów, udzielonych przez miasto. Rejestracja była prowadzona 
prz.ez tę same instytucje. I dlatego na poozątku..samym, kiedy zbl!
żał się sezon zimowy, wystąpiliśmy do Ministerstwa Pracy i otrzy
maliśmy obietnicę, że wzorem lat dawnych rząd przyzna odpowied
nie fundusze. Jednak sprawa ta zalegała dotychczas. 

- J eśH chodzi o d,cyzję co do wysokoŚci funduszu, który uzy-
skamy od Ministerstwa, to dopiero wczoraj. uzyskaliśmy ostateczną 
odpowiedź, właściwie też jeszcze nie ostateczną, t. zn. o tyle, że 
fundusze w kwocie tej samej jak w roku ubiegłym dla województwa 
łódzkiego żostały już przekazane. Jednakże zwykle jest tak, te 
Ministerstwo przekazuje do Województwa, później Województwo 
dokonywa repartycji pomiędzy poszczególne samorządy. Dziś 
w godzinach- urzędowych porozumiewałem się z Województwem 
i sądzę, że do jutra będzie to wyjaśnione i ta suma będzie przyzna
na na pomoc żywnościową ze strony rządu. Liczyliśmy się z tem 
i przygotowaliśmy tę sprawę w Magistracie i dziś na posiedzeniu 
Magistratu tę sprawę rozpatrywaliśmy. poczyniliśmy wszelkie 
przygotowania, aby niezwłocznie jW zdecydowaniu tej sprawy, 
w jakiej wysokości będzi~ pomoc, agła być rozpoczęta ta akcja. 
I dlatego mamy nadzieję, że może już jutro będzie. sprawa defini
tywnie określona i rozpocznie się r~jestracja tych, którzy te zasiłki 
w naturze, t. zn. żywność i opał. otrzymać będą mogli, Sądzę. że za 
-kilka dni samo rozdawnictwo będzie się m~gło rozpocząć. 

Jeśli chodzi o drugą sprawę, o którą pytał p. r. Wojewódzki. 
to istotnie jesteśmy w Łodzi w' sytuacji takiej, że grozi pam z go
dziny na godzinę alarm, iż w danym domu nastąpiła katastrofa, 
lub może za chwilę nastąpić i wówczas z Łemi ludźmi musimy coś 
zrobić. 

. Z,as~llilawialiśmy ~ię dosyć długo, czy pójść na tę· dr~gę, jaką 
poszły niektóre samor~dy, t. j. budowania Pt'oWizoryczny~h bara.·· 
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kÓw'dla bezdomnych. Jednakże doświadczenia innych samorządów 
:nie są zachęcające i dlatego poszliśmy inną drogą: budowania gma
, chów trwałych, lepiej urządzonych, w których tych najbardziej po-
trzebujących mieszkań moglibyśmy zainstalować. ' 

W tym wypadku .. o którym mówi p. r. Wojewódzki, zostaliś
my w ostatniej chwili zaalarmowani, że w jednym z domów na Ba
łutach grozi zawąlenie się sufitu~ Nie, mieliśmy przygotowanych 
żadnych pomieszczeń, skorzystaliśmy więc z tęgo, że pozostały nie- , 
rozebrane baraki na Polesiu Konstantynowskiem, kto re mogliśmy 
wynająć od firmy budowlanej, która je wzniosła, i tam zapropono
wać umieszczenie tym, którym groziła ta katastrofa. 'Ale tutaj była 
niechęć' ze strony tych, o których chodziło i była, nawet wobec 
grotby katastrofy, chęĆ pozostawania w tych mieszkaniach. 

Wieści ooporzę,który stawiali zainteresowani przy przeno: 
szeniu, są zupełnie pr,zesadne. . 

c) oświadczenia w tejże sprawie: 
r. inż. Wojewódzkiego: Odpowiedź na drugie pytanie mnie nie za
dawalnia i złożę na następnem posiedzeniu interpelację, aby roz
winąć nad tą sprawą dYf;kusję. ' 
prez. Ziemieckiei!o:' Ja w drugiej sprawie złożyłem prowizoryczn~ 
oświadczenie. Na nasŁępnem posiedzeniu złoż~ dokładne sprawo
zdanie, co do ilo'ści osób i stanu' tych 'miesikań, z których musieli-
byśmy ich usunąć. " 

2. Zawiadomienia członków Radv Miejskiej: W. Adamskiego, A. Jo
ela, inż. F. Pałaszewskiegd, H. Piechotkówny i Si. Strzelczykow
skiego, usprawiedliwiających nieobecność swą na posiedzeniu w 
dniu dzisiejs'zym. 

3. Komunikat Prezydjum Rady Miejskiej o ~rzeczeniu się mandatu 
przez radnego E. J. Faineraoraz weiściuw'~kład, Rady Miejskiej 
na jego miejsce ob. I. M. Wojdysławskiego, zastępcy z tejże listy 
kandydatów. ' . " I 

4. Pismo p. Ministra Wyznań Reli~ijnych i Oświe~enia,' Publicznego 
z dnia 11 grudnia 1928 roku. treści następu1ącej: , 
!,Zostałem powiadomiony o uchwale Rady Miejskiej z dnia' 1 t listo .. 
pada r. b.; mocą której Rada Miejska, pragnąc uczcić rocznicę dzie
sięciolecia Odzyskania Niepodległości' Państwa, post.anowiła wy
bitnie przyczynić się do ufundowania żywego pomnika wyzwolenia, 
asygnując po' zł. 100,000 przez dwa lata na wybudowanie bursy dla 
uczniów Państwowej Szkoły Włókienniczej w Łodzi. 

Uważam za miły obowiązek podziękowa,ć Radzie Miejskiel 
za ten czyn obywatelski". 

5. Uchwały Magistratu, treści nast.ępującej: 

Nr. 1149 z dnia 6 grudnia 19~8 roku: 
"Przychylając się do wniosku Wyd.ziału Zdrowotności Publiczn~j 
Nr. 2364/28/VI .Z dnia 4 grudnia 1928 roku, postanowiollo w celu 
usprawnienia działalności' miejskich dozorów sanitarnych 'i poiłę-
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bienia wiedzy fachowe'i miejskiego personelu sanitarnego = 

1. upoważnić go: 

Nr., 6 

al do zorganizowania 3-miesięcznego kursu przeszkolenia perso
nelu sanitarnego,' zatrudnionego w miejskich dozorach sani
tarnych oraz innych instytucjach mu podległych; 

b) do asygnowania aż do wysokości zł. 2,500 honorarjów dla pre
legentów tychże kursów oraz kwot na zakup pomocy szkolnych 
z kredytów, przewidzianych w budżecie Zarządu m, Łodzi na 
rok administracyjny 1928/29 na walkę z chorobami zakaźnemi 
(pozycja gD § 25 dz. yUI wydatków); 

c) dą przyjęcia na tenże kurs 15 pracowników instytucyj sani
tarnych innych związków komunalnych Województwa tódz
kiego i pobierania od nich tytułem czesnego po zł. 15.- mie
sięcznie; 

2. przesłać odpis niniejszej uchwały Radzie Miejskiej' do wiadomo'ści" 

Nr. 1172 z dnia 13 grudnia 1928 roku: 
"Zgodnie z wnioskiem Wydz. Zdrowotności Pub l. Nr. 1776/28!VI 
z dnia 12 grudnia 1928 roku - postanowiono: 

1. pobierać za leczenie i utrzym~ie członków Kasy Chorych m. 
Łodzi w szpitalach miejskich w miesiącu listopadzie 1928 roku 
po zł, 4.44 za chorego dziennie; 

2. przesłać odpis niniejszej uchwały Radiie Miejskiej do wiado
mości". 

( 

Nr. 1175 z dnia 13 grudnia 1928 roku: 
"Zgodnie z wnioskiem Wydz. Zdrowotności Publ. Nr.' 2400/28/VI 

. z dnia 13 grudnia 1928 roku - postanowiono: 
1. przedłużyć zawartą przez Magistrat w dniu 19 marca 1925 r. 

wraz z poprawkami z dnia 3 sierpnia 1926 roku ze Starostwem 
Krajowem Poznańskiem w Toruniu umowę w sprawie lecze
nia w Zakładzie Psychjatrycznym w Kocborowie umysłowo
chorych miesz~ańców m. Łodzi do dn. 31 grudnia 1929 r. oraz 

2. przesłać odpis niniejszej uc.hwały Radzie Miejskiej do wiado-
mości". ' 

Nr. 1191 z dnia 20 grudnia 1928 roku: 
"Na wniosek p. wiceprezydenta St. Rapaiskiego postanowio'no: 

1. wydelegować w charakterze członka z ramienia. Ma~istratu do 
Rady Nadzorczej Gazowni Miejskej w Łodzi na miejsce p, wi
ceprezydenta dr. E, Wielińskiego - p. ławnika A, Purtala; 

2. przesłać odpis niniejszej uchwały Radzie Miejskiej do wiado-' 
, -., 

mOSCI • 

Nr. 1207 z dnia 31 grudnia 1928 roku: 
"Opiera.jąc się na okólniku Ministerstwa Skarbu Nr, D. III. 3954/1 
z dnia 22 grudnia 1928 roku, postanowiono;- na wniosek Wydziału 

Prezydjalnego Nr. 665/28 I B z dnia 28 grudnia 1928 roku~ 
'1. wypła'cać praccwnikom Zarządu m, ŁQdzi, poczynając od dnia 

1 stycznia 1929 roku, dodatek na mieszkanie do uposażenia 
Shlżbowego w następującej' wysokoś~i: 
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dla pracowników I stopnia służb,,· utrzymujących rodzinę 
zł. 114.30 miesięcznie, 
dla pracowników I stopnia służb, samotnych oraz II i III stopnia 
służb. utrzymujących rodzinę zł. 65.- miesięcznie, 
dla pracowników II i III stopnia służb. samotnych oraz IV,· 'V. 
VI, VII i VIII stopnia służb. utrzymujących rodżinę zł. 42.67 
miesięcznie, 
dla pracowników IX, X, XI i XII stopnia służb. utrzymujących 
rodzinę zł. 30.- miesięcznie, , 
dla pracowników IV, V, VI, VII, VIII. IX, X, XI i xn stopnia 
służb. samotnych zł. 20.- miesięcznle j \ 

2. wnieść w związku z tem. odpowiednie na'. ten cel kredyty do 
dodatkowego budżetu Zarządu m. Łodzi na rok administracyj
ny 1928{29 oraz do zamierzeń skarbowych Zarządu m. Łodzi 
na rok administracyjny 1929/30; . 

3. przesłać odpis niniejszej uchwały Radzie Miejskiej do wiado
mości". 

6. Komunikat Prezydjum Rady' Miejskiej, treści następującei~ 
"Podaje się do wiadomości PP. Członków Rady Miejskiej, że przy 
Biurze Rady Miejskiej funkcjonuje biblioteka, składająca się z o
koło 400 dzieł w języku polskim i niemieckim z dziedziny prawo
dawstwa, skarbowości, budownictwa, oświaty, opieki społecznej I 
sztuki i kultury, statystyki (w tern słowniki, dzieła encykJopedycz-. 
ne) i in. ze specjalnem uwzględnieniem samorządu miejskiego. 

W ostatnich czasach. dzięki wstawieniu do budżetu wydat
niejszych kwot na ten cel, Prezydjum Rady było w możności na
bycia większej ilości najnowszych wydawnictw. 

Wszystkie dzieła są skatalogowane; prowadzona przy bibljo
tece kartoteka umożliwia łatwe zorjentowanie się i szybkie wyszu
'anie odpowiedniego dzieła. 

Z bibljoteki mogą korzystać PP. 'Członkowie Rady Miejskiei 
codziennie od godz. 11-ej do 3-ej; prócz tego we wtorki od godz. 
18-ej do godz. 19Vi". 

WYBRANO: 
I. Prezydjum Rady Miejskiej na rok kal~ndarzowy 1929: 

a) na Prezesa - inż. Jana Holcgrebera (przez aklamację), 
b) na zastępców Prezesa: rr. Reinholda Klima,' dr. Leona Szyfmana 

i Józefa Wolczyńskiego (przez aklamację), .. 
e) ~a sekretarzy: rr. Cyrańskiego Adama, F eina Marka, Golańskiego 

," Jana, Lajsa Waleriana, Milmana Szmula, inż. Pałaszewskiego Fran-
ciszka, Richtera Jana (przez aklamację). . 

Przyjęto do wiadomości oświadczenie r. inż. Wojewódzkie
go, że w głosowaniu nad sprawą powyższą frakcja jego udziału nie 
bub. . 
II. Stale Komisje Radzieckie na rok kalendarzowy 1929:\ w skła

dzie następującym: 

, a) Komisja Finansowo - Bud~towa:, 

rr. Andrzejak Edward, Golański Jan, Hartman Kazimierz, Holen
d..,.ki Lew, Kałwajtis Andrzej, KIim Reinhold. Klikar Oskar. Ku-



Str. 96'" Dziennik. zarZĄdu' m; . Łodzi. -Nr .. 6 

hlmowicz Ignacy, 'Mincberg Lejb Jakóh, Pawlak Franciszek, Pogo
nowski Józef. Poznański Chaim ~ejb, Szwankowski Francisz~k, 
Wojewódzki Wacław, inz., Richter Jan. < 

h) Komisja do Spraw Ogólnych: 
rr. Bagieński"Czesław, Dolecki Władysław, Ewald Gustaw, dr. Fich
na Bol~sław, Kowalski Stanisław, Lichtenste"iri Izraęl, Łęcki Ana
tazy, Milman"Szmul, Pawlak Michał, Sawick~ Jan, Szpiro Boruch, 
Tomaszewski Antoni dr., Wajcman Józef, Wolczyński Józef, Ro
senblatt Jerzy. dr. . 

c) Komisja Regu~amiDowo-Prawna: 

rr. Dolecki Wadysław, Fischer Wilhelm dr., Holcgreber Jan inż., 
Kempner Rafał, KUm Reinhold, Kulamowicz Ignacy,Morgentaler 
Icek J., Pałaszewski Franciszek inż., Pawlak Franciszek, Poznań
ski Chaim Lejb, Rosenblatt Jerży dr., Waszkiewicz Ludwik. 

dl Komisja Pracy = " 

rr~ Andzelakowa- Helena, . Billauer Jakób" Icek, Cytański Adam, 
Danielewicz Józef, Grodzicka Klementyna.' Huriker Reirthold, Pot
kański Józef, Morgentaler Icek Józef, Russ Benjamin, Szwankow
ski Franciszek, Szyfman Leon dr. (przez aklamację); . 

III. Komisję Rewizyjną dla sprawdzenia ksiąg i dowodów kaso
wy<:h Magistratu m. Łodzi na rok administracyjny 1927/28: w skład:tie na
stępującym: " 

rr. Golański Jan, HarŁman Kazimierz, ks, Kaczvński Dominik, Kli
kar Oskar, Pawlak Franciszek, Richter Jan {przez aklamację} . 

. . Rada Miejska wzywa Magistrat do wystąpienia z konkretnym 
wnioskiem w sprawie Wyboru na czas trwania kadencji stałej! radzieckiej 
komisji dla przeprowadzenia kontroli perjodycznej nie tylko Wydziału Fi
nansowego, lecz i innych Wydziałów .Magistratu. 

UCHwALONO: 

L W sprawie ustalenia 'VYsokości staw,ek dodatku komunalnego 
do państwowego podatku.o~ nieruchomości za rok 19~9:, 

Rada Miejska w związku z wnioskiem Magistratu Nr. -1027 z dnia 
9 listopada 1928 roku,· postanawia: . 

1. ustalić na rok 1929 następujące sŁawki dodatku komunalnego do 
państwowego podatku od nieruchomości, pobieranego na rzec~ 
m. Łodzi na mocy punktu 4 artykułu 6 ustawy z dnia 11 sierpnia 
1923 roku o tymczasowem llregulowaniu finansów komunalnych 
(Dz. U. Rz. P. Nr. 94, poz. 747): " 

KategorJa I (nieruchomości, w których' conajmniej 50% ogól
nej sumy czynszów komornianych, wzgl. wartości czynszowej, przy
pada na lokale, nie osiągają'ce w' roku 1929 100% podstawowego 
komornego z czerwca. 19f4 roku): 

Od nieruchomości kategorji' I sławki wynoszą ~ 
al przy ogólnej" sumie komornego,; nieprze~raczającei W rdku 1929 
zł. 2,000.- - 25%" należndści .-państwowego podatku. 04' .~_ho; 
mości; h) przy ogólnej sumie kom·ornego, njeprzekra~a"'"j'. ro-
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ku .1929 zł. 4,000.- - 50% należności państ,wo~go pOdatku od 
nieruchomośCi ~ c). przy ogólnej sumie komornego, przekraczającej 
w roku 1929 zł. 4;000.- - 75% należności państwowego podatku 
od nieruchomości. ' 

Kategorja n (nieruchomości, w których conajmniej 50% ogól
nej sumy czynszÓw komornianych, wzgl. wartości cżynszowej. przy
pada na lokale, płacące w roku 1929 100% podstawowego komor
nego z czerwca 1914 roku). 

Od nieruchomości kategorji II stawka wynosi 100% należno
ści państwowego podatku od nieruchomoś~i; 

2. wezwać Magistrat do wykonania tej uchwały. 

W głosowaniu brało udział 66 członków Rady Miejski~j; uchwałę 
powzięto jednomyślnie. . 

II. W sprawie ustalenia na rok 1929 wysokości sławek dodatku 
komunalnego na rzecz m. Łodzi do państwowego podatku przemysłowego 
od świadectw przemysłowych i kart rejestracyjnych: 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 1159 
z dnia 13 grudnia 1928 roku, postanawia: . 

1. ustalić na rok 1929 - opierając się na art. ·119 punkt b, ustawy 
z dnia 15 lipca 1925 roku o państwowym podatku przemysłowym 
(Dz. U. R. P. Nr. 79, poz. 550) - wysokość sŁawki\ dodatku komu
nalnego na rzecz m. Łodzi do państwowego podatk~ przemysłowe
go od świadectw przemysłowych i kart rejestracyjnych na 30% ce
~y, pobieranej przez państwowe władze skarbowe na terenie mia;. 
sta Łodzi;' 

2. wezwać Magistrat do wykonania tei uchwały. 

W głosowaniu brało udział ~ członków Ra.dy Miejskiej; uchwałę 
powzięto jednomyślnie. 

III. W sprawie odszkodowania dla rodżiny sukc. Beut1era za uży
walność zakładu kąpielowego. przy ul. Kilińskiego 120: 

Rada Miejska. przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 1122 
z dnia 29 listopada 1928 roku, postanawia: 

1. przyznać rodzinie sukcesorów Beutlera w osobie p.' Amelji Beutle
równy tytułem odszkodowania za używalność przez Magistr:lt Ztl

kładu kąpielo~ego przy ul. 'Kilińskiego 120 w czasie od roku 1916 
do roku 1921 kwotę zł. 4,500.-, z. tern, że rodzina sukcesorów Beu
Hera· w osobie p. Amelji Beutlerówny a) wycofa ~e Sądu Okręgo
wego w Łodzi' sprawę prowadzoną w tym przedmiocie przeciwk~ 
Magis~ratowi oraz b) zwróci Magistratowi piec dezynfekcyjny oraz 
40 kołder, stanowiących własność Magistr~tu, a znajdujących się 
dotychczas w tymże zakładzi~; 

2. pokryć Wydatek ten z kredytów, przewidzianych .w buążecie Za
rządu' m, Łodzi na rok- administracyjny 1928/29 na i~e nieprzewi
dziane (pozycja r O § 2· działu l wydatków); 
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3. wezwać Ma~istrat do wykonania' tej uchwały. 
W głosowaniu brało udżiał 66 członków Rady Miejskiej ~ uchwałę 

powzięto jednomyślnie. 

lV. ,W sprawie opłat za wykonywanie zabiegu odmy sztucznej: 

Rada Miejska, przychylając się do wniosku Magistratu Nr. 1148 
z dnia 6 grudnia 1928 roku,' postanawia: 

1. pobierać, poczynając od dnia 1 grudnia 1928 roku, za jeden zabieg 
odmy sztucznej, wykonany przez Sekcję do Walki z Grutlicą zł. 12; 

2. zwalniać częściowo lub całkowicie od opłaty tej niezamożnych mie
szkańców Łodzi; 

3. wezwać Magistrat do wYkonania tej uchwały. 
(Do~. nast.l. 

SPRAWOZDANIE 
z działalności Wydziału Gospodarczego wczasokresie 

od 1 lipca do l pa,tdziernika 1928 r, 

W okresie trzeciego kwartału dokonywano napraw w budynkach 
miejskich według planu, przygotowanego na okres letni, mającego na ~elu 
usunięcie wszelkich braków technicznych oraz innych. 

Poza tern Wydział Gospodarczy interesował się stanem lokali, 
użytkowanych w domach prywatny~h przez instytucje miejskie, zwłaszcza 
szkoły, W porozumieniu więc z Wydziałem Oświaty i Kultury aokonano 
wizji lokali szkolnych, stwierdzając na miejscu, jak posuwają się remonty 
tych lokali, uskuteczniane w większości wypadków przez właścicieli na 
żądanie Magistratu, a to zgodnie z brzmieniem odpowiednich kontraktów, 
względnie w wyniku przeprowadzonych pertraktacyj, 

Niezależnie od tego, administracja majątku miejskiego zajęta była 
forsownem wyszukiwaniem nowych lokali dla wciąż rosnących potrzeb 
niektórych _wydziałów, których działalno~ć stale się rozwija. Między in
nemi wynajęto czteropiętrowy gma.ch przy ul. Hipotecznej Nr. 3 na cele 
szkolnictwa oraz około 40 większych kwater dla oficerów miejscowego 
garnizonu. 

Pod koniec kwartału przystąpiono do rewizji kotłów i instalacyj 
centralnego ogrzewania w gmachach miejskich, przygotowując się stopn!O
wo do kampanji zimowej. 

Z robót inwestycyjnych na uwagę zasługuje gruntowria przebudowa 
stajni i obory miejskiej na posesji przy Alei I Maja Nr. 124. Urządzono 
nowych 26 stoisk dla p'ojedyńczych koni ńa drewnianej kostkowej posadzce 
z podłożem cementowem; na przestrzeni całego wnętrza stajni ułożono 
cementową posadzkę i przeprowadzono sieć kanałów ściekowych wyce
menłowych. Ściany wewnątrz stajni świeżo otynkowano i 2-krotnie po
bielono. Dla pojenia koni i krów wybudowano żelbetonowy zbiornik. Po
dwórze przebrukowano, instalując dwie nowe bramy wjazdowe' ze strony 
r.6wnolegle biegnących ulic N.-Cegielnianej i Alei I-go :Maja, przyczemad 
strony Alei otynkowano parkan i szczyty zabudowań, nadając estetyczny 
wygląd omawianej posesji. 
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W identYQzny sposób przebudowano całe wnętrze obory, przerabia
jąc gruntownie bramy i wprawiając szereg nowych okien dla dostarczenia 
większej ilości światła, wymaganego w oborach. 

Zaopatrywanie instytucyj miejskich we wszystko niezbędne dł-a 
ich funkcjonowania odbywało się w okresie sprawozdawczym w dotych
czasowym trybie,przyczem same bezpośrednie dostawy sięgały sumy zł. 
220.418,55, zaś skład opałowy wydał artykułów na sumę zł. 164.060,65. 
W składzie opałowym kontynuowana była w dalszym ciągu sprzedaż u-

. pału szerszym warstwom ludności za gotówkę, przyczem drzewa sprzeda
no za zł. 1.657,30, węgla zaś za zł. 34.472,30. 

Obrót 6 sklepów miejsko w okresie III kwart. 1928 r. wyniósł sumę zł. 
63.179,86 .. Likwidacja tych sklepów ma dla Wydziału Gospodarczego wiel
kie znaczenie ze względów finansowych. Deficyt bowiem sklepów, przy 
samowystarczalności Oddziału Zaopatrywania, pokrywany był ostatnio 
z· zysków składu opałowego. Stan ten, oczywiście, musiał ulec zmianie, 
tembardziej że zbyt nikła siła nabywcza szerszych warstw ludności, z któ
rych rekrutowała się klientela sklepów mieiskich, nie wywołała dostate
cznego zapotrze1;>owania nawet najpolrzebniejszych do użytku codzienne
go artykułów, aczkolwiek wszystkie sklepy przygotowane były do tej 
ukcji w dostateczny sposób. W rezultacie rozpoczęto przekazywanie skle
pów Powszechnej Spółdzielni Spożywców w Łodzi i dwa z nich, miano
wicie: przy ul. Targowej Nr. 38 i Aleksandrowskiej Nr. 28 przestały być 
pr~wadzone przez miasto w końcu miesiąca września r. b. 

Pralnia Miejska w dalszym ciągu obsługiwała wyłącznie instytu~e 
Wydziału Zdrowotności Publicznej, piorąc 7216 kg. bielizny. 

Stajnia Miejska dostarczyła 2480 zaprzęgów, obora zaś 29.649 litrow 
mleka za sumę zł. 13.342,05, licząc po 45 groszy za litr. . 

Wykorzystując porę letnią, na terenie majątku leśnego Łagiewniki 
spulchniono ziemię w szkółce leśnej między rzędami drzew oraz wytrz~
biono chwasty w poszczególnych gatunkach młodników, użyźniając glebę 
nawozami sztucznemi. , 

W lesie na Skotnikachwycięto jałowiec i wyłożono nim spód sto
doły, przeniesionej z Tartaku do osady leśniczego. Nie wychodząc z zakre
su dozwolonego użytkowania lasów łagiewnickich, wyrobiono złomy i wy
wroty, układając odpowiednie stosy drzewa opałowego. Czyniąc dalsze 
przygotowania do odkwaszenia gleby na smugach leśnych, skoszono tra" 
wę, poczem rozpoczęto stopniowe zrywanie szkodliwych narośli kwaś
nych traw. Na tychże smugach na przestrzeni 3 i pół morga sprzątnięto 
żyto, następnie zasiano Zaraz łubin pod nawóz zielony dla unawożenia 
gleby. Na polach, przeznaczonych pod oziminę, rozsiano na 2 tygodnie 
przed siewem nawozy pomocnicze (sztuczne), i po zbronowaniu zasiano 
w końcu sierpnia żyto. 

Ze środkowego stawu przy Sanatorjum dla dzieci gruźliczych spu
szczono wodę c~lem wzbogacenia dna w związki azotowe i inne, oraz wy
zbierano z dna kamienie. Następnie wpuszczono zpowrotem wodę, 
przyczem naprawiono mnichy i na przestrzeni 410 metrów odgro
dzono stawy 6-rzędnym :drutem kol~zastym od strony lasu, należącego do 
sąsiedniego majątku Kiermeniczów. Jednocześnie rozpoczęto tłuczenie 

. kamienia· pod projektowane odgałęzienie szosy Strykowskiej. do osadv 
leśniczego. . . . 
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W dniu 30 stycznia 1929 roku zmarła, przeżywszy lat 44 

ś. t p. 

APOLO'NJA URBAŃSKA 
Długole.tnla :'pracownica Ciszpitala w Radogoszcza. 

W zmarłej tracimy gorliwą i ~umienną p~acownicę. 
Cześć Jej: pami~ci ! 

Magistrat m. Łodzi. 

KRONIKA MIEJSKA_ 
Alkoholizm wśród dzieci 'szkol .. 

nych. Wydział Oświaty i Kultury 
opracował ostateczne wyniki, prze
prowadzonej w swoim czasie 'ankie- ' 
ty w sprawie spożycia alkoholu 
przez dziatwę publicznych szkół 'po
wszechnych m. Łodzi. 

Na ogólną liczbę 52,399 dzieci 
objętych ankietą-44,622,' czyli 85,2 
procent piło wódkę, w tern: 22,765 
chłopców i 21,857 dziewcząt. Z ogól
nej liczby dziatwy, używającej alko
hol: 1,165 (607 chłopców i S53 dziew
cząt) piją codziennie, 3,609, (1;883 
chłopców i 1,726 dziewcząt) częściej 
niż raz na tydzień, 10,633 - raz na: 
tydzień, pozostali zaś piją wódkę 
czasami. W lwiei części wypadków, 
bo w 90 proc., dzieci otrzymują wód
kę od rodziców, znikoma część dzia
~wY (684) kupuje wódkę sama. Po
zostali otrzymyWali alkohol do picia , 

"'od bliższej lub dalszej rodziny, bądź 
od znajomych. Ankieta ustaliła licz-

. hę dzieci, które były już pijane, na 
6,652. Jest to liczba stosunkowo 
znaczna, gdyż analogiczne badania, 
przeprowadzone przez Sekcję Higje
ny w Warszawie, stwierdziły, iż licz
ba, dzieci, które się upijają, nie prze
kracza 2 proc. Pozatem, jeśli chodzi 

,o Warszawę, ujawniono, ii liczba pi
jących . dzieW'qtynek jest większa od 
liczby chłop.Ców. Z ogólZ:1ei liczby: 

. dzieci, które piły alkohol, około 40 
proc. w chwili przeprowadzania an-
kiety przestało pić. ' 

Liczby powyższe mówią o. ogro
mie klęski alkoholizmu w Łodzi. Pi
jącebowiem dzieci są konsekwencją 
bezpośrednią używania alkoholu w 
ich środowisku rodzinnem, a, przy-. 
szłość i zdrowie moralne tych mło
docianych alkoholików muszą budzić 
z społecznego punktu widzenia naj
poważniejsze oba wy. 

Nowy budynek szkolny~ W naj
bliższym czasie oddany zostanie do 
użytku nowy gmach szkolny przy ul. 
Hipotecznej Nr. 315 . . 

Gmach ten,· będący własnością 
prywatną,'- został wydzierżawiony 
przez Mae;isfrat na lat 5. Budynek 
przy ul. Hipotecznej 3/5 został wy
kończony według wszelkich obowią
zujących dla budynków szkolnych 
wvmagań i przepisów Ministerstwa 
Wyznań Reli~ijnych i Oświecenia 
Publicznego. Budynek ten pQsiada 
13 sal na klasy lekcyjne oraz sale 
rekreacyjne, gimnastyczne, pracow
nie i t. d. Posiada on równie'ż przepi
sowej wielkości dziedziniec szkolny. 

Oddanie cło użytku te~o budynku 
. przyczyni się znacznie do poprawy 
warunków szk~lno -' lokalowych w 
północno - zachodnie; dzielnicy mia
sta, w której dawał się odczuwać 
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JAN OLESZA 
N.czelny Lekarz Weterynaryjny Rzeźni Bałuckiej. 

W zmarłym tracimy pracownika o wyjątko wych zaletach charakteru. 
zasłużonego d,tiałacza na polu medycyny weterynaryjnej, poświęcającego się 
~ umiłowaniem 'swej ciężkiej i odpowiedzialne; pracy. 

Cześć Jego pamięci. ' 'KAGISTRAT' m. ':OOZI. 

poważny brak odpowiednich lokali 
szkolnych. 

Z komisji dla parcelacji Łagiew
nik. Dnia 22 ub. m.' pod przewodnic
twem p. wiceprezydenta Rapalskie-' 
go odbyło się posi~dzenie komisji 
specjalnej do sprawy parcelacji ma
jątków miejskich ~agiewniki i Skot
nikt Po dłuższe) dysku~ji komisja 
WYtknęła trzy ewentualne trasy ar
teryj komunikacyjnych, które łączyć 
mają Łódź z Łagiewnikami. Ostatecz
ny 'wybór trasy uzależniony jest od 
wyników pertraktacyj z właściciela
mi terenów, przez które wyznaczo; 
ne trasy przechodzą. Trasy te uzgod-\ 
nione zostały z całokształtem ist
niejącego planu parcelacji, Łagiew
nik, sporządzonego \przez inż. Ja.nse
na\ oraz dostosowane do potrzeb 
miasta i wzmagającego się ruchu ko-
munikacyjnego. .., 

Komisja l1ostanowiła, również 
przystąpić do opracowania statutu 
parcelacyjnego, na którego podsta
wie parcelacja zostanie przeprowa
dzona .. Stat.t ten nakładać' będzie 
na nabywcę parceli między innemi 
obowiązek zabudowy, we~ug usta· . 
lonych norm w określonym czasie. 

Park Ludowy. Dnia 22 ub. m. pod 
przewodnictwem p.: ławnika Hara
sza odbyło się posiedzenie powoła- ' 
D.ej przez Magist,rat specjalnej ko
misji fachowej do' spraw rozpatrze
niai zaopinjowania. projektów budo
wy Parku Ludowego na Polesiu Kon .. 

stantynowskiem~) W obradach. wzięli 
uąział zaproszeni z Warszawy re
daktor "Ogrodnika", p. Szanior, oraz 
dyrektor Plantacyj Miejskich, p. Da
nielewicz; pozatem pp. ławnik Izdeb .. 
ski i Frąckiewicz z Oddziału Regu-
lacji., ' 

Po ożywionej dyskusji komisja po
wzięła szereg uchwał w związku z 
przystąpieniem przez Magistrat do 
realizacji planów budowy wielkiego, 
nowoczesnego Parku Ludowego. 
Uchwały te skierowane będą do ,za· 
twierdzenia na jedno z najbliższych 
posiedzeń Magistratu, zaś prace przy 
urządzeniach parkowych rozpoczęte 
zostaną w całej rozciągłości na wio
snę r. b. Należy nadmienić, że pro" 
jektowany Park Ludowy będzie po
siadał rozmiary imponujące, wyraża
jące się cyfrą 262 ha obszaru. 

Budowa zakładu sterylizacyjno
utyliZacyjnego. Dnia 28 ub. m. ~d 
przewodnictwem p. wiceprezydenta 
RapaIskiego odbyłp się pierwsze' po
siedzenie komisji specjalnej, powoła
nej przez Magistrat, do, spraw pudo
wy w Łodzi zakładu sterylizacyjno
utylizacyjnego; 

Obrady zagaił p. wiceprezydent 
Rapaiski, podkreślając, że zadaniem 
komisji !będzie prze.dewszystkiem 
wybór odpowiedniego placu, oraz 
ustalenie systemu urządzeń zakładu. 
Następnie p. insp. Nehrebecki omó
~ł W'szecpstronnie k~~stję pot~ze
by zbudowania zakładu stetylizacVi-



Dziennik Zarządu m.· Łodzi. Nr. 6 

Dnia 1 lutego 1929 r. zmarł, przeżywszy lat 31 
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BOLESLA W GALEWSKI 
Płatniczy i rachmistrz Urzędu Zasiłkowego. 

W zmarłym tracimy pracowitego, sumiennego i obowiąz
kowego urzędnika. 

Cześć Jego pamięci. 

no-utylizacyjnego, ?,óruszając m. in. 
znaczenie tej instytucji dla racjonal
nej walki z chorobami zakaźnemi, 

Po przeprowadzeniu dyskusji, ko
misja wybrała jeden z terenów miej
skich pod budowę zakładu oraz na 
wniosek p. insp. Nehrebeckiego, po
stanowiła prosić w charakterze 
rzeczoznawcy dr. Gracza z Minister
stwa Rolnictwa o wydanie opinji fa
chowej co do (pajwłaściwszego dla 
Łodzi systemu urządzeń projekto
wanego zakładu. 

Z ramienia Urzędu Wojewódzkie
go brał udział w obradach inspektor 
weterynarji, p. Drecki, który z uzna
niem podkreślił inicjatywę zarządu 
miejskiego w sprawie budowy tak 
potrzebnego Łodzi i okolicy·- za
kładu. 

Zwalnianie z opiat za leczenie. 
Miejska ~omisja do zwalniania z o
płat ubogich mieszkańców m. Łodzi 
umorzyła w ciągu drugiego półrocza 
1928 roku należności z tytułu. opłat 
szpitalnych na ogólną sumę' 433,795 
złotych. 

Z Urzędu Zasiłkowego Magistra
tu m. Łodzi. Według obliczeń Urzę-

MAGISTRAT m. ŁODZI. 

du Zasiłkowego Magistratu m. Ło~ 
dzi ogólna liczba osób, . pobierają
cych zapomogi doraźne od 7 do 13 
stycznia r. b. wynosiła 271, w tern: 
256 mężczyzn i 15 kobiet. W okresie 
tym wypłacono 'zasiłków doraźnych 
na ogólną sumę zł. 4,347. 

Zasiłki ustawowe pobierało ogó
łem 9,766 osób, w tern: 6.419 męź
czyzn i 3.347 kobiet. Suma wypłaco
nych zasiłków wynosiła 135.534.85 
złotych. . 

Zachorowania na choroby zakaź
ne. W ciągu tygodnia od dnia 20-go 
do 26 stycznia włącznie zgłoszono 
do Wydziału Zdrowotności Publicz
nej następujące przypadki chorób za
kaźnych: 

Dur brzuszny 2 przypadki (7), ?ło~ 
nica 13 przypa.dków (14), błonica 
21 przypadków (24), drętwica kar
ku - przyp. (-), odra 18 przypad
ków (38), róża 2 przypadki (8), krztu
siec 4 przypadki (-), gorączka poło
gowa 3 przypadki (8), ospa wietrz
na 2 przypadki (1 przyp,), 

Ogółem zanotowano w ty~odniu 
ubiegłym 65 przypadków, w tygodniu 
poprzednim 102 przypadków. . 

. Z ŻYCIA MIAST POLSKICH. 
SAMORZĄD STOŁECZNY. 

Budowa szkół. 

Wydział oświaty i kultury Ma
gistratu przedstawił opracowany w 

szczegółach program robót na naj
bliźsze trzy lata. Od wykonania tych 
robót zależy, czy sprawa zabezpie~ 
czenia nauki w szkołach dzieciom 
Warszawy będzie uregulowana. W 
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roku 1929' powinna się rozpocząć bu· 
dowa 5 szkół o 130 klasach. 

W roku 1930 ma się rozpocząć 
budowa 6 szkół o 143 klasach. W ro· 
ku 1931 dalsza serja' przewiduje 7 
szk6ł o 156 klasach. 

W ten sposób przewiduje się o
twarcie 429 klas z miejscami dla 
35.100 dzieci. Obecnie miasto po-, 
siada miejsca dla 76.000 dzieci W ro
ku 1929' uzyska 130 klas z miejscem 
dla 7.020 dzieci. A więc razem mia-' 
sto będzie posia.dało miejsc w szko
łaćh dla 118.726 dzieci. Jak statysty·' 
ka wykazuje, taka będzie przybliżo
na liczba dzieci w Warszawie w ro
ku 1933. 

Koszt budowy tych szkół wyno
si p,o 15 milj. rocznie. 

Podatek od widowisk. 
Sprawozdanie sekcji podatku od 

widowisk i zabaw za m. grudzień r. 
z. wykazuje prawie niezmienny do
chód miasta z różnych imprez roz
rywkowych. Dochód ten wyniósł La 
grudzień 805.097 zł. (w 1927 r. 'wy" 
niósł 621,880 zł., w listopadzie zaś 
1928 r. - 802.952 zł.). Stały wzrost 
frekwencji, a więc i dochodów mia
sta' wykazują przedewszystkiem ki
noteatry (691.360 zł.), zkolei wzmo
gła się frekwencja w cyrku (34.547 
zł.), .znaczną poprawę frekwencji 
wykazały teatry (17.386 zł., w listo
padzie zaś tylko 9.946 zł.), osłabły 
natomia.st teatrzyki (w grudniu pod. 
37.915 złotych, w listopadzie zaś 
47.264 zł.), inne sporadyczne impre
zy dały miastu przeszło 18,000 zł., 
koncerty zaś, jako opłacające najniż
szą skalę podatkową, zaledwie' 5.153 
złotych. ' 

Subsydja, udzielone różnym insty
tucjom społecznym i filantropijnyin 
pod .postacią całkowitego, lub czę
ściowego zwolnienia od· podatku wi
dowiskow~go i od spożycia, wynio
sły w ~~rudniu 75,190 2ł. 

O zakład spalania śmieci. 
Rada Miejska domaga się od Ma

gistratu jak najszybszego pr~edsta.; 

łwieoia projektu' budowy i eksploata
cji /racjonalnego zakładu spalania 
śmieci i odpadków domowych. Wod
powiedzi swej Magistrat wyjaśnił, że' 
w zamierzeniach inwestycyjnych 
miasta na rok budżetowy 1929j30 
przewidziano na budowę zakładu 
spalania i utylizacji smleci domo
wych kredyt w wysokości 3 miljo
nów złotych. 

Dokładny program budowy i ek:o;
ploatacji zakładu jest już przez ko
mitet specjalny opracowany, jednak 
na pierwszy plan wysuwa się prze
dews.!ystkiem organizacja wywózló 
śmieci, co gdy będzie dokonane -
umożliwi zrealizowanie planu budo
wy zakładu spalania śmieci. 

AerofotograficzDe plany miasta. 
W roku zeszłym wykonane były 

zdjęcia fotograficzne całego obszaru 
wielkiej Warszawy z aeroplanów w 
skali 1 :2,500. Zdjęcia te mają donio
słe znaczenie przy opracowywaniu 
planów regulacyjnych, stanowią bo
wiem cenny materiał pomocniczy. 
Dla uzupełnienia tego materjału or
jentacyjnegp, w roku bież. wykona
ne będą takie same zdięcia ca.łego 
miasta w skali 1 :10000. Zdjęcia te 
będą wysłane przez miasto na wy
stawę poznańską. Są one wykony
wane przez woiskowe oddziały lot
nicze, których praca polega na sze
regu nader licznych zdjęć, które są 
później zestawiane, przytem zacho
wywana jest w znacznej mierze je
dnolita skala. 

Uprzątanie 'śniegu. 
Magistrat występuje do Rady 

Miejskiej o dodatkowy.- kredyt w su
mie zł. 300.000 na. wydatki,związa
ne z uprzątaniem śniegu z ulic 
miasta. Prace te, prowadzone bez 
przerwy od dnia 17 grudnia r. ub., 
pochłonęły już całkowicie prelimi· 
nowalią na ten cel sumę 300.000 zł. 
w budżecie na, rok 1928/29; wydatek 
na najem rohotników i sa~ochodów 
wynosi dziennie sumę około 10 ty
sięcy złotych. 
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BIALYSTOK~ 

W gmachu urzędu wojewód~kieg.o 
odbyło się posiedzenie organ~zacYJ
ne Związku celowego budowy l'uŁrzy 
mania wojewódzkiego zakładu dla u
mysłowo chorych. Do zwią.zk,! pr~y; 
stąpiło dotychczas 9 pOWła tow 1 oJ 

miasta wydzielone. Pozostałe samo
rządy nie, nadesłały swego zgłosze
nia dotychczas ze względów formal
nych. Na posiedzeniu wyłoniono ko
misję organizacyjną, z uprawnienia
mi tymczasowego zarządu. 

MYSŁOWICE. 

W Magistracie W' Mysłowicach 
odbyła się, konferencja prasowa, na 
której burmistrz dr. Karczewski wy
jaśnił zebranym najważniejsze'. za
gadnienia z dziedziny polityki gmin
nej, 

ścieki z kopalni w, ~y~łowieach i fa
bryki cynku w Będzinię, wreszcie %a
prowadzić musi, nqwoczesną kanali
zację. 

Długi miasta wynoszą 5 miljonów 
złotych. W' Mysłowicach muszą byĆ' 
wybudowane dwf:l. dworce: ,przetoko
wy i osobowy. Dotychczasowy dwo
~zec osoboWy jest prtestarzały i n~e
wystarczający. W roku 1929 rozpoc%
nie się budowa linii kolejowej My
słowice-Sosnowiec (4, klm). 

WŁOCLA WElt ' 
Min. Spraw Wewnętrznych w po-' 

rozumieniu z Min. Skarbu zatwier
dziło uchwałę Rady ~iejskiei miasta 
Włocławka w sprawie statutu o po
borze w roku budżetowym 1928(29 

'specjalnej składki na pokrycie kósz
tów leczenia ubogich mieszkaQców 
Włocławka z zastrzeżeniem, że wv
kość wpływów z tego tytułu o~rarii
czona zosŁanie do sumy 100.000 zł. 
z uwagi na znaczne obciążenię po
datkowe mieszkańców. 

Jedną z największych bolączek 
miasta jest brak mieszkań. Miasto 
to,' licząc~ 21.000 mieszkańców, po
trzebuje conajmniej 600 mieszkań. 
Koszta budowy tych mjeszkań wy- TOMASZóW M~ZOWIECKI. 
niosą przeszo 6 miljonów zł. Pro- Magistrat m. Tomaszowa Mazo-
gram bud~wy musi być w ciągu kil- wieckiego uchwalił zaciągnąć po
ku lat wykonany. Miasto przystąpić życzkę 300.000 zł. na budowę' szkoły 
musi do budowy nowej szkoły po- powszechnej. Koszt budowy szkoły 
wszechnej, następnie musi uregulo- wynosić ma 432.000 zł. Będzie to Je
wać i uporządkować szereg placów dna z największych sz~6ł w m. To
i ulic, zaprowadzić oświetlenie elek-l maszowiei urządzona zostanie we
tryczne, uregulować Czarną Przem- dług ostatnich wymagań Łechnicz
szę, zanieczyszczaną obecnie przez nych. 

\ 

OGŁOSZENIE. 
Na zasad'zie art. 122 o państwowym podatku dochodowy,m (Dz. U. R. P. Nr. 58 

z r. 1925.poz, 411) wzywa 9ię p. aanKe BagoDa do zgłoszenia się w biurze Wydziału 
Podatkowego Magistratu m. Łodzi (PłacWomości Nr. 2. 'pok. 23), w godzinach ,-Urzędo
wych. cele~ o~brania. nadesłanego przez X. Urząd Skarbowy Podatków i Opłat Skar
bowych ,w Łodzi. wezwania do puedstawienia dowodów na potwierdzenie odliezeń. 
uskutecznionych' w zeznaniu. złożonem do wymiaru państwowego podatku doc hodowego 
na rok podatkowy 1926. ' 

W wypadku ,n.ieodebrania wspomnianego wezwania w ciągu dni 14-tu od dnia 
ukazania się niniejszego ogłoszenia. wezwanie to będzie, uważane za doręczone. 

Łódź, dnia 26 stycznia 1929 r. 

P-RZEWODNICZĄC\r WYDZIAŁU: , 
(-) L. Kuk. 

Red~k~or: Bolesław DuclzioskL 

MAGISTRAT m. ŁODZI 
PREZYDENT: 

f-i B. Zi.miłc'ki.' 

Wydawnictwo Zarządu m. Łodzi. 
Drukarnia Pat1StWOWil w ł..odzi, Piotrkowska 85. 
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